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Uvodnik  
ob 60. obletnici kluba

Obiskovanje jam iz čiste radovednosti in dokumentiranje opaženega v družbi 
prijateljev je vzrok, da letos praznujemo šestdeset let ustanovitve Jamarskega kluba 
Novo mesto in v rokah držimo zbornik, osmi po vrsti.

Ja, jamarstvo je dejavnost, ki nas združuje v novomeškem klubu. Zbrani smo iz 
vseh delov Slovenije, tudi iz tujine se najde kakšen dejaven član, glavnina pa prihaja 
z Dolenjske. 

Naš klub praznuje 60 let, vendar o zgodovini kluba tokrat ne bom pisal, saj je 
bilo v starejših številkah Dolenjskega krasa o tem že veliko povedanega. Posvetimo 
se zadnjim petim letom, ki jih je, tako kot vse drugo, zaznamovala epidemija 
koronavirusa in zaradi nje sprejeti ukrepi. Za jamarsko delovanje je bila epidemija 
pozitiven dejavnik, saj se je občutno povečalo število zabeleženih jamarskih akcij. 
Na njih nismo samo raziskovali jam in brezen, ampak smo počeli še marsikaj, kar je 
ustvarilo pogoje za uspešno delo članov in razvoj kluba. 

Izobraževanje in pridobivanje novih članov je ena od dejavnosti, ki smo jo kljub 
strogim omejitvam uspešno izvedli, čeprav smo morali v obeh koronskih letih močno 
prilagoditi urnik. 

Redno srečevanje v klubskih prostorih je postalo naša stalnica. Pred epidemijo je 
bil klubski prostor tako poln, da smo že razmišljali o selitvi. Med epidemijo smo se 
morali preseliti na splet, kar se je tako prijelo, da še sedaj vsi klubski sestanki sočasno 
potekajo tudi na spletu. 

Dejavni smo tudi v Jamarski zvezi Slovenije, naši člani delajo v katastru pri urejanju 
zapisnikov, vodijo izobraževalno službo, službo za varstvo jam ter v podpredsedniški 
funkciji in funkciji člana predsedstva soustvarjajo politiko zveze. Med drugimi urejajo 
in oblikujejo reviji Naše jame in Jamar. Štirje inštruktorji jamarstva sodelujejo pri 
izvedbi izpitov JZS in preverjajo znanje tečajnikov. 

Pomoč kolegu ob nezgodi je osnovno vodilo devetim našim članom, ki so jamarski 
reševalci s pogodbo, delujejo v dveh reševalnih centrih in skrbijo za izobraževanje 
kandidatov za reševalce in usposabljanje reševalcev. 

Ozaveščanje o škodljivosti onesnaževanja podzemlja je naša stalnica, saj smo jamarji 
tisti redki zemljani, ki to onesnaženost vidimo. Zavedamo se, da samo opozarjanje ni 



dovolj, zato vsako leto opravimo najmanj eno čistilno akcijo. V obravnavanem obdobju 
smo očistili pet jam, pri čemer sta bila dva objekta povezana s povojnimi poboji.

Pregledovanje terena, iskanje jam, raziskovanje in registracija odkritega je področje, 
na katerem naš klub že dolgo sega v sam vrh slovenskega jamarstva, pretežno zaradi 
Borivoja Ladišića, ki se vztrajno približuje 1000. registrirani jami. Zadnja leta smo 
uspešno razširili krog zapisnikarjev, kar je zasluga timskega raziskovanja jam. 

Seveda ne moremo brez omembe Čaganke, kjer se je obdobje epohalnih odkritij 
zaključilo. Trudimo se kot krti, da bi z vztrajnim kopanjem jamo poglobili pod 500 m 
globine. Zahteven dostop in težaško delo sta razloga, da je akcij manj, kot jih je bilo 
pred leti. 

Vztrajno raziskovanje in delo na Kaninu je končno obrodilo sadove. V Skalarjevem 
breznu smo presegli magično mejo 1000 m globine in se z organizacijo zahtevnih 
odprav pomikamo proti Mali Boki. Kljub organizaciji, časovno in tehnično zahtevnim 
raziskavam v Skalarju nismo zanemarili drugih objektov. Tako smo na pragu novih 
dosežkov v Podgurki in Azaleji, znova obdelujemo že pregledana brezna z namenom 
njihove registracije. 

Organizirali smo odpravo v brezno Gouffre Berger v Franciji, kjer so se naši člani 
udeležili aktivnosti ob odstranjevanju stare opreme in odpadkov iz globine več kot 
1000 m. V okviru mednarodnega sodelovanja smo pripravili ogledno odpravo na 
Orjen v Črni gori, kjer nas čaka še veliko dela. V Bosni in Hercegovini smo na pobudo 
francoskih kolegov pomagali pri usposabljanju domačih jamarjev ter pri tem obiskali 
nekaj že znanih jam na območju Grmeča. 

Pridobivanje finančnih sredstev za izvajanje zgoraj naštetih dejavnosti od nas 
zahteva, da občasno izvajamo tudi zahtevna višinska dela ali raziskave za znanega 
naročnika. Menjali smo svetila v Revozu in na več gradbiščih preverjali udore ali jame, 
ki so se odprle med gradbenimi deli. Poleg zgoraj naštetega že vrsto let promoviramo 
jamarstvo in raziskovanje jam tako, da sodelujemo na prireditvah Krka živi, Taborska 
jama, tekmovanju gasilskih dvojic in za nejamarje organiziramo javne spuste v 
enostavne jame. Vzdržujemo tudi Facebook in spletno stran, na katerih objavljamo 
novice in zanimivosti iz klubskega življenja. 

Klub je v zavidljivo dobri kondiciji, kar se kaže v rekordnih globinah, rekordnem 
številu oddanih zapisnikov, registriranih novih jamah ter rednem pojavljanju 
v medijih. Brez dejavnih jamarjev, ki v našem klubu združujemo toliko različnih, 
a vendar skupnih interesov, ne bi bilo tako. Vse to in še več se odraža tudi v zadnji 
številki Dolenjskega krasa, ki še nikoli doslej ni bil tako obsežen in vsebinsko bogat.

Srečno in hvala vsem članom ter prijateljem kluba ob slovesni obletnici!


